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 المستخلص 

الشروط التعسفية  في عقود التأمين تعتبر خروجاً عن القاعدة العامة التي تقضي بحرية 

من خلال إبرام علاقة  ممتلكاتلل أو لنفسل اللازمة الحماية علىالأفراد  حصول لغرضالتعاقد 

 المعاملات سرعة باب من (المؤمن)ت شركات التأمين بادرا إذمشكلة الدراسة تعاقدية ، وتكمن 

 من موتضمينه (مله المؤمن)الأفراد أو الشركات  مع يبرمونها التي للعقود المسبق الإعداد على

 العقود هذه من يجعل مما فرضها، في متعسفه خلال من،  لمصلحتهم تنصب التي والشروط البنود

هو التعريف بعقد التأمين  واركانه وخصائصه ، ومن  والهدف من الدراسة .متوازنة غير عقوداً 

ثم تعريف الشروط التعسفية وتعيينها وانواعها المختلفة وما يرد منها في عقود التأمين ، وتوضيح 

ار القانوني للحماية القانونية من الشروط التعسفية ، وطرق مواجهتها ، والحماية الرقابية الإط

، حيث وجدت انه المنهج الانسب لهذه الدراسة المنهج المقارنوقد اتبع الباحث في هذه  ،عليها 

توصل هذا وقد . الدراسة بمقارنة النظام السعودي بنظيره القانون الفرنسي والقانون المصري

 مما التقنيات في التحكمعلى  قدرةب ىظتح التأمين شركات ، منها أن  الباحث إلى عدد من النتائج

 وثيقة صورة في وتطبعه وتفصيلاته، شروطه بإعداد تنفرد الذي العقد نموذج فرض من تمكّنها

 قبول فيتقتصر حرية المؤمن  بحيث مناقشة، أو تعديل أي فيها تقبل ولا للكافة عام بشكل تعرضها

 فاعلة انونيةق حمايةأهمية وجود   بها الباحث ومن أهم التوصيات التي يوصي .رفضه أو التأمين

 نشاط على السيادية بصفتها الدولة رقابة فرض خلال من،  التأمين عقد في الضعيف للطرف

والمتمثلة في مؤسسة النقد العربي السعودي عن طريق  لهم، المؤمن مصالح على للحفاظ التأمين

 .التأمين قطاع م وتنظي لضبط آلياتك ، والاستشارية الإدارية الأجهزة المبادئ و من مجموعة
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Abstract 

Unfair terms in insurance contracts are considered to be an exception to the 

general rule of free contracting for the purpose of individuals obtaining the necessary 

protection for himself or his property through the conclusion of a contractual 

relationship. The problem of the study lies in the fact that the insurance companies 

Individuals or companies (the insured) and include them from the terms and conditions 

that are in their favor, through arbitrariness in imposing them, which makes these 

contracts unbalanced. The objective of the study is to define the insurance contract, its 

characteristics and its characteristics, and then define the unfair conditions and their 

different types and types of insurance contracts, clarify the legal framework for legal 

protection against arbitrary conditions, Where it found that the most appropriate 

approach to this study by comparing the Saudi regime with its counterpart French law 

and Egyptian law. The researcher reached a number of results, including that the 

insurance companies have the ability to control the techniques, enabling them to impose 

a model contract, which is unique in the preparation of its conditions and details, and 

printed in the form of a document presented in general to all and does not accept any 

amendment or discussion, Insured to accept or reject insurance.The most important 

recommendations that the researcher recommends the importance of effective legal 

protection for the weak party in the insurance contract, through the imposition of state 

control as the sovereign insurance activity to maintain the interests of the insured, 

which is represented by the Saudi Arabian Monetary Agency through a set of principles 

and administrative and advisory bodies, To adjust and regulate the insurance sector. 


